بسم الله الرحمن الرحيم
ملخص الرسالة

عنوان الرسالة : موهم التعارض بين القرآن والسنة دراسة نظرية وتطبيقية.
اسم الباحث : عبد الرحمن بن صالح المحيميد.
اسم المشرف : أ.د. سليمان بن إبراهيم اللاحم ، أستاذ القرآن وعلومه .
اسم المشرف المساعد : د. عبد العزيز بن محمد السعيد ، أستاذ السنة وعلومها المشارك.
حدود الرسالة : 
جمع ودراسة الآيات والأحاديث التي يوهم ظاهرها التعارض من أول سورة الفاتحة حتى نهاية سورة الأنعام.
أهداف الرسالة : 
تهدف الرسالة إلى أمور منها :

1- خدمة كتاب الله تعالى وسنة رسوله ( والدفاع عنهما ، و بيان توافقهما وتعاضدهما وأنهما في غـاية التناسق و الانسجام ، وذلك بشكل موضوعي .
2- معرفة أسباب موهم التعارض بين القرآن والسنة ، وكيفية دفع ما يتوهم من التعارض بينهما وإزالته.
3- إبراز عناية واهتمام علماء الإسلام من المفسرين والمحدثين وغيرهم بهذا الجانب المهـم ، وهو دفع إيهام التعارض بين القرآن الكريم والسنة النبوية.
4-  الرد على أعداء الإسلام ومن سار على نهجهم من المسـتشرقين والمستغربين ، وإبطال شبهاتهم وادعاءاتهم حول تناقض نصوص القرآن والسنة ، والتي ربما تعلق بها من رام هدم الدين أو التشكيك في مصادره الأصلية ، وتتأكد الحاجة لمثل هذا البحث في هذا العصر الذي توالت فيه المخططات ضد الإسلام وأهله.
5-  إثـراء المكتبة الإسلامية بمثل هذا البحث حيث إنه لا يوجد - حسب علـمي واطلاعي – مؤلف مستقل يعنى بدفع ما يتوهم من التعارض بين نصـوص القرآن والسنة.
منهج البحث :
ينقسم البحث قسمين دراسة نظرية ودراسة تطبيقية ، وسيكون منهجي فيهما على النحو التالي :
أولاً : الدراسة النظرية: وهذا القسم جعلته في ثلاثة فصول ، وسيأتي بيانها وما يتعلق بها من مباحث ومطالب في خطة البحث.
ثانياً : الدراسة التطبيقية : وفيها درست ما تم جمعه من الآيات والأحاديث التي يوهم ظاهرها التعارض ، وقد التزمت أن لا أذكر من الآيات والأحاديث التي يوهم ظاهرها التعارض إلا ما كان منقولاً في مصادر التفسير والحديث وما يتعلق بهما.
خطة البحث :
 تتضمن خطة البحث مقدمة و تمهيداً و قسمين و خاتمة و فهارس كما يلي :
المقدمة : وتشتمل على ما يلي : أهمية البحث ، وأسباب اختياره ، والدراسات السابقة ، وخطة البحث و منهجي فيه.  

التمهيد : وفيه بيان السنة النبوية للقرآن الكريم.

القسم الأول : الدراسة النظرية  وتشتمل على ثلاثة فصول :-

الفصل الأول : التعارض واهتمام العلماء به. وفيه ثلاثة مباحث :

المبحث الأول : تعريف التعارض لغة واصطلاحاً.

المبحث الثاني : أهمية البحث في التعارض بين الأدلة والتوفيق بينها.

المبحث الثالث : اهتمام العلماء بدفع موهم التعارض بين القرآن والسنة.

الفصل الثاني : موهم التعارض بين القرآن والسنة وأسبابه.وفيه مبحثان :

المبحث الأول : ( التعارض ) بين الحقيقة والتوهم.

المبحث الثاني : أسباب التعارض الظاهري بين القرآن والسنة.
الفصل الثالث : مسالك العلماء عند دفع التعارض. وفيه أربعة مباحث :            

المبحث الأول : مسلك الجمع. 

المبحث الثاني : مسلك النسخ.

المبحث الثالث : مسلك الترجيح. 

المبحث الرابع : مسلك التوقف. 

القسم الثاني : الدراسة التطبيقية :
وتناولت فيها دراسة الآيات و الأحاديث التي يوهم ظاهرها التعارض و دفع ذلك ، من أول سورة الفاتحة حتى نهاية سورة الأنعام.
وتتناول دراسة كل موضع يوهم التعارض العناصر التالية :

1- الآية و الحديث محل التعارض    2- وجه التعارض المتوهم.
3-  ذكر من أشار إلى هذا التعارض.  4- دفع موهم التعارض.
5- التوجيه والترجيح.
الخاتمة : و فيها أهم ما توصلت إليه من نتائج في هذا البحث.
الفهارس.
نتائج الدراسة :
وقد وصلت في هذا البحث بتوفيق الله وعونه وتسديده إلى عدة نتائج من أهمها :
1- أن الأمة متفقة على عدم وجود التعارض الحقيقي بين الأدلة الشرعية القطعية منها والظنية ، وأن نصوص القرآن الكريم و السنة النبوية ليس بينها تـعارض و لا اخـتلاف. 
2- أن ما يظهر للناظر من تعارض بين بعض نصوص الكتاب والسنة فهو تعارض ظاهري ومتوهم ، وهو أمر نسبي يختلف من شخص لآخر بحسب علمه وفهمه لتلك النصوص.

3- أن السنة النبوية تأتي مؤكدة لما في القرآن الكريم ، وتأتي مبينة له بأوجه متعددة.

4- أن دفع موهم التعارض بين القرآن والسنة واكبت بداياته عهد النبوة ونزول القرآن ، ومارسه الصحابة ( والتابعون وتابعوهم من بعدهم ، واهتم به أهل العلم على مر العصور واعتنوا به ، واشتملت عليه مؤلفاتهم في مختلف العلوم بأساليب مختلفة.

5- أن أسباب التعارض الظاهري بين القرآن والسنة كثيرة منها توهم ثبوت القراءة القرآنية أو صحة الحديث النبوي ، والعموم والخصوص والإطلاق والتقييد والإحكام والنسخ ، واختلاف الموضوع أو الحال أو جهة الفعل بالنسبة للآية والحديث.

6- أن جمهور أهل العلم يقدمون الجمع ثم النسخ ثم الترجيح ثم التوقف عند تعارض الأدلة في الظاهر.
IN THE NAME OF ALLAH, THE MOST MERCIFUL, THE MOST GRACIOUS
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Research title: Contradictory  Illusory between Holly Qura'an And Sunna, a theoretical and applied study 

Researcher's Name: Abdulrahman Bin Saleh ALMohaimeed 
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Research scope:  

Collecting and studying verses and sayings that may be contradicted beginning from ALFateha Sura to ALAnaam Sura. 

Research Aims: 

The research aims at: 

· Serving God's book and prophet's Sunna, defending them in addition to showing their agreement and alliance, demonstrating that they enjoy great harmony and coordination in an objective manner. 

· Identifying reasons for contradictions between Qura'an and Sunna and how to abolish these contradictions. 

· Demonstrating great interest of Islamic Scientists such as explainers and Narrators concerning this side and removing contradiction between Holly Qura'an and prophetic Sunna. 

· Refuting Islam enemies and all who follow their way such as orientalists and westerners and  removing their illusions and neutralization of their suspicions and claims concerning contradiction between Qura'an texts and Sunna that aim at destroying our great religion or suspecting its original sources. So, this research is very crucial in this era  in which there were a lot of plots that aim destroying Islam. 

· Enriching Islamic Library as there isn’t any author according to my knowledge who pays interest to defy contradiction between Qura'an texts and Sunna. 
Research approach: 

This research is divided into two parts. The first part is theoretical study and the second is applied one. My approach will be as follows: 

First: Theoretical study that includes three chapters and they will be explained later in relation to topics and research requirements. 

Second: Applied study in which I have studied all what have been collected  from Verses and prophet's sayings that appear contradicted except those taken from prophet's sayings and interpretation sources and what is related to them. 
Research Plan: 

The research plan includes an introduction, a preface, two divisions, conclusion and indices. They are as follows: 

Introduction: It includes research importance, reasons for choosing it, previous studies, research plan and my approach. 

Preface: In preface, Sunna demonstrates Holly Qura'an.
First division : Theoretical study that includes three chapters: 
First chapter: Contradiction and attention paid to it. It includes three topics:  

First topic: Definition of Contradiction linguistically and conventionally.

Second topic: The importance of the research in contradiction among evidences and harmonization among them. 

The third topic: Scientists' Interest in removing contradiction between Qura'an and Sunna. 

The second chapter: Contradiction illusion between Qura'an and sunna and its reasons. It includes two topics. 

The first topic: (Contradiction) between illusion and reality. 

The second topic: Reasons for superficial contradiction between Qura'an and sunna.

The third chapter: Methods and ways of Scientists in refuting contradiction. It includes four topics. 

The first topic: Method of combination. 

The second topic: Method of replacing.  

The third topic: Method of preference 

The fourth topic: Method of stoppage
The second division:  applied study 

In this study, I have studied verses and prophet's sayings that may appear contradicted and removing this contradiction beginning from Fateha Sura to the end of Anaam Sura. 

It deals with studying each position that reveals contradiction in the following elements: 

1- Verse and contradicted Hadith. 

2- Illusive contradiction between them. 

3- Mentioning who refers to this contradiction. 

4- Removing contradiction. 

5- Guiding and preference. 

Conclusion: It includes the most important results in this research. 

Indices 

Study results: 

In this research, I have reached some important results due to God's assistance, the most important ones are as follows: 

1- Nation agrees that there is no real contradiction among legal certain evidences and suspicious ones. Also, there is no contradiction and difference  between  prophetic sunna and Qura'an.

2- All contradiction that appears in Qura'an and Sunna is superficial and illusive one and it is a proportional contradiction. In other words, it differs from one to another according to his knowledge and understanding to these contexts. 

3- Prophetic sunna comes ensuring what has been mentioned in Holly Qura'an and it demonstrates it in different and various methods. 

4- Removing and abolishing contradiction between Qura'an and sunna coped with prophet's era and revealing of Qura'an and its was practiced by prophet's friends and all followers. In addition scientists paid attention to it and they involve it in their books in different sciences and in different ways and methods. 

5- Reasons of superficial contradiction between Qura'an and Sunna is due to so many reasons. From these reasons comes non stability of reciting Qura'an, correctness of  prophetic saying, generalization, specialization, stability, accuracy, replacing, difference in subject, condition or action concerning verse and prophet's saying. 

6- All scientists present summoning then writing followed by reference and finally comes stoppage when evidences contradict superficially.   




